
Vaquei böget o gent boja?
Dissortadament els darrers temps
hem assistit a un trist espectacle
d'histèria col·lectiva instigada no
se sap per qui i aprofitada pels
mitjans de comunicació. Tractem
del tema de les vaques boges.
L'única cosa clara en la Malaltia
Espongiforme Bovina és que no hi
ha res clar, tret que és transmesa
per un prió. Un prió és una proteïna
amb capacitat d'alterar les proteï-
nes dels teixits cel·lulars pròxims i
causar una malaltia. No en sabem
gran cosa dels prions. Sabem que
costa molt destruir-los i que hi ha
alguna altra malaltia priónica que
afecta els animals com ara
l'Scrapie o Prurit lumbar de les
ovelles, però sense trascendencia
pera la salut humana. L'Encefalitis
Espongiforme Bovina (EEB) va
arribar a les facultats de veterinària
l'any noranta i ja es va establir la
relació amb la Síndrome de
Kreuzsfeldt-Jacobb de les perso-
nes. Els primers casos van
aparèixer al Regne Unit. En
aquests darrers deu anys l'Admi-
nistració britànica va fer ben poca
cosa per no dir res en absolut- per
tal de controlar el problema; ha
calgut la mort de prop d'un cente-
nar de persones, i sobretot
l'exportació del prió, perquè es
prenguessin mesures de control.
Cal insistir que on realment el
problema és greu és al Regne Unit.
Al nostre país només hi ha una
persona morta a causa de l'EEB,
persona que va residir anys al
Regne Unit. No en sabem gaire
d'aquesta malaltia, però el sentit
comú ens obliga a fer ús de
l'estadística: Quanta gent que
coneixem menja o ha menjat carn

de vaquí? Quanta gent coneixem
malalta d'EEB? La resposta és
evident. Potser abans d'haver
ensorrat tot un sector econòmic del
qual viuen milers de famílies de
conciutadans nostres calia haver
tingut una mica de sentit comú
prescindint dels mitjans de
comunicació. La nostra societat té
problemes infinitament més greus
com la droga, el càncer i les
ma la l t i es ca rd iovascu la r s .
Coneixem algú que pateixi càncer,
o que hagi tingut una feridura o que
sigui drogoaddicte? A més, cal
pensar que els nostres hàbits
alimentaris són diferents als dels
anglesos. Aquí mengem majorità-
riament vedella, no vaca ni bou, i
sembla ser que les vedelles no
poden transmetre la malaltia. A
Espanya sí que s'ha alimentat el
bestiar (herbívor) amb farines
d'origen animal (carn), però
l'elaboració de les farines s'ha fet a
una temperatura molt elevada, que
ha pogut destruir el prió. Durant la
recessió econòmica patida per

Anglaterrra, sota el govern
de la Margaret Tatcher, es
van prendre mesures dràstiques
d'estalvi. Una d'elles va estar la
baixada de la temperatura d'elabo-
ració de les farines d'origen animal
per tal d'economitzar combustible,
això comportà la no destrucció del
prió. A tot això cal afegir que els
successius governs britànics no
han invertit prou en Ensenyament i
Sanitat, i s'ha originat un dèficit
molt acusat de personal sanitari:
metges, infermeres, odontòlegs i
veterinaris. Estant així les coses,
no és d'estranyar que, a més, hagi
aparegut a Anglaterra la Febre
Aftosa o Glosopeda. De ben segur
que els anglesos ens amaguen
més sorpreses.
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Fe d'errate *
A la pàgina 7 del número d'abril, a la secció de golfes, el títol correcte de l'article és
Títol del cementiri i la persona que va cedir la fotografia és Maribel Escuer Aran.
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